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جشن اپوزیسیون از جان باختن مردم 
در حادثه بندرعباس

جشــن و پایکوبی اپوزیسیون و مزدوران اینترنشنال از جان  باختن مردم 
در حادثه بندرعباس، صدای منظرپور و دیگر کارشناســان سیاسی ضد ایران 

را هم درآورد!
به گزارش خبرنگار کیهان، »محمد منظرپور« کارشناس سیاسی ضد 
ایران در مصاحبه ای تصویری از منصور فرهنگ می پرســد: »بعد از حادثه 
انفجار در بندر ]شــهید[ رجایی که خب مرگبار هم بوده و جان شماری 
از هموطنان ما را هم گرفته و زخمی های بســیاری هم داشــته ما شاهد 
موضع گیری های عجیب و غریبی توســط ]برخی[ خبرنگاران در جشــن 
و پایکوبی در خارج از کشــور بودیم. مثلا یک خبرنگار ایران اینترنشنال 
عکس انفجار را گذاشــته و نوشته سربازان پنهان موسی هیچ وقت اشتباه 
نمی کنند. یک طیف دیگری از واژه های بســیار ســخیف کتلت شدن و 
امثالهم اســتفاده می کنند. یک بخشی از جامعه فارسی زبان که بعضی از 
اینها در مطبوعات و در رســانه ها نیز نقش دارند اگر از مردم ایران به هر 
طریقی در حوادثی از این دســت کشته شوند گویی که عروسی مادرشان 

است و بسیار ذوق زده هستند به نظر شما این پدیده طبیعی است؟«
منصور فرهنگ در پاســخ می گویــد: »به نظر من ایــن یک پدیده 
بیمارگونه است که در واقع ریشه در فرهنگ سیاسی اینها دارد که وقتی 
مخالف یک قدرت سیاســی هســتیم و یا مخالف رفتــار و کردار خاصی 
هستیم هر بلایی که سر آنها بیاید قابل توجیه هست و قابل جشن گرفتن! 
بالاتر از این امروز ایرانیانی در خارج از کشــور هستند که از حمله نظامی 
به ایران حمایت می کنند بدون اینکه کوچک ترین اطلاع و دانشی داشته 
باشــند که نتیجه حمله نظامی چه خواهد بود. در دنیای اوهام و خیالات 
آنهــا حمله نظامی یعنی تغییر نظام ایران... این جماعت خیلی از واقعیت 

دور هستند.«
در موردی دیگر در یک برنامه علی همدانی مجری ســابق بی بی سی 
و کنونی من و تو هنگام تسلیت گفتن مهمان تلفنی برنامه به مردم عزادار 
ایران ناگهان با حالتی تمسخر آمیز شروع به خندیدن با صدای بلند می کند.

مدیر پویانمایی سوره:
پویا نمایی هایی با قهرمانان بومی تولید می شود

مدیــر مرکز پویانمایی ســازمان ســوره بــر تولید قهرمانــان بومی در 
پویانمایی های ایرانی به عنوان یکی از اولویت های اصلی تولید تاکید کرد.

امیررضا مافی ، مدیر پویانمایی ســازمان ســوره در گفت وگو با خبرنگار 
کیهان با اشــاره به اینکه قهرمانان دنیای کودکان مــا باید بومی و مطابق با 
فرهنگ مان باشند گفت: متاسفانه در بسیاری از آثار پویانمایی ایرانی، قهرمانان 
وارداتی هستند و ما در حال تلاش برای خلق قهرمانان ایرانی هستیم تا بتوانیم 

به کودکان مان جهت بدهیم.
وی با تاکید براینکه سینما و پویانمایی بدون قهرمان مفهومی ندارد گفت: 
قهرمانان نه تنها به کودکان جهت می دهند بلکه بر افکار و شخصیت آنها تاثیر 
می گذارند و در تلاش هستیم که قهرمان های ایرانی به طور خاص برای فرهنگ 

خودمان ساخته شوند. 
مدیر پویانمایی سازمان سوره درخصوص استقبال خانواده ها و کودکان از 
پویانمایی ایرانی گفت: این استقبال گسترده از پویانمایی ایرانی، نشان دهنده 
نیاز واقعی جامعه به تولیدات داخلی در این حوزه اســت ، جامعه بشدت به 
پویانمایی ایرانی و بومی نیاز دارد و ما در بنیاد ملی پویانمایی و حوزه هنری 
انقلاب اســلامی در تلاش هستیم تا تولیدات بیشــتری در این زمینه ارائه 

دهیم. 
مافی افزود: امســال پویانمایی هایی مانند »رؤیا شــهر« و »یوز« آماده و 
بزودی در سینماها نمایش داده خواهند شد ، برنامه ریزی دقیقی برای نمایش 
آثار جدید داریم و کیفیت فنی و محتوایی این آثار هر روز در حال بهتر شدن 

است. 
مدیر مرکز پویانمایی ســازمان سوره همچنین در باره موضوعاتی که باید 
در پویانمایی بیشتر مورد توجه قرار گیرد ، به نقش قهرمانان دختر در این آثار 
اشاره کرد و گفت: یکی از خلأ های مهم در پویانمایی های ایرانی، نبود قهرمانان 
دختر است ، بیشــتر آثار ما برای پسران تولید شده و به نظر می رسد که باید 

توجه بیشتری به تولید پویانمایی هایی با قهرمانان دختر باشیم. 
مافی همچنین به لزوم توجه به نقش بزرگ ترها و مرشــد ها در دنیای 
پویانمایی پرداخت و خاطرنشــان کرد: در فرهنگ ایرانی همیشه مرشدی 
وجود داشــته که در کنار کودکان و نوجوانان قــرار می گرفته و راهنمایی 
می کرده است، ما باید در پویانمایی هایمان این نقش ها را به درستی بازنمایی 
کنیم  تا درک بهتری را از نظــام فرهنگی خودمان در ذهن کودکان ایجاد 

کنیم.
مدیر مرکز پویانمایی ســازمان سوره همچنین با اشاره به توانمندی های 
ایران در حــوزه تولید آثار پویانمایی گفت: ما یکی از کشــورهای معدود در 
دنیا هستیم که توانایی تولید کامل یک فیلم پویانمایی سینمایی را در داخل 
کشــور داریم و نیز از لحاظ فنی نزدیک به الگوهای جهانی حرکت می کنیم ، 
اما چالش های اصلی ما ورود به بازارهای جهانی اســت، معتقدم که پویانمایی 
می توانــد در آینده نزدیک به یکی از عوامل مهم موفقیت ســینمای ایران در 

عرصه بین المللی تبدیل شود.
»پیش مرگ« برای ناشنوایان توضیح دار شد

اکران ویژه فیلم سینمایی »پیش مرگ« برای مخاطبان کم شنوا و ناشنوا 
در پردیس سینمایی آزادی برگزار می شود. 

فیلم سینمایی »پیش مرگ« به کارگردانی علی غفاری و تهیه کنندگی 
آرش زینال خیری با همکاری مؤسسه هنرمندان مشرق زمین ویژه ناشنوایان 
توضیح دار و آماده ســازی شــد. بدین ترتیب نمایش این اثر ویژه مخاطبان 
کم شــنوا و ناشــنوا همزمان با اکران عمومی آن در ســینماها، در پردیس 

سینمایی آزادی به نمایش درمی آید.
 فیلم ســینمایی »پیش مــرگ« تاکنون جمعا موفق بــه جذب حدود 
٢۱٠ هزار مخاطب و فروش ۱٢ میلیارد تومانی شــده اســت. این فیلم در 
اکران سیار شــهرهای فاقد سینما نیز با جذب ۵٧ هزار مخاطب، به فروش 

یک میلیارد و ۵٠٠ میلیون تومانی دست پیدا کرد.
این اقدام در ادامه نمایش فیلم های روز ســینمای ایران برای مخاطبان 
کم برخــودار با رویکرد مســئولیت اجتماعی و افزایش ســطح دسترســی 

علاقه مندان سینما به آثار هنری انجام می شود.
»پیش مــرگ« محصول بنیاد فرهنگی روایت فتح و انجمن ســینمای 
انقلاب و دفاع مقدس اســت و پخش آن در ســینماها توســط بهمن سبز 

ادامه دارد.
بازدید ضرغامی از ساترا 

با حضور رئیس سابق و جدید این سازمان
جمعی از مســئولان مرکز پژوهش های مجلس شــورای اســلامی 
و رؤســای فعلی و پیشین ساترا از نمایشــگاه دائمی این سازمان بازدید 

کردند.
عزت اله ضرغامی عضو حقیقی شــورای عالی فضای مجازی، محمد 
حاجــی میرزایــی مدیرعامل بنیاد ملــی بازی های رایانــه ای، لطف اله 
ســیاهکلی از رؤسای پیشین ساترا، سعید مقیســه رئیس سابق ساترا، 
بهروز افخمی کارگردان و جمعی از مسئولان مرکز پژوهش های اسلامی 
مجلس با حضور جواد رمضان نژاد معاون ســازمان صداوســیما و رئیس 

ساترا از نمایشگاه دائمی ساترا بازدید کردند.
در حاشــیه این بازدید ســیاهکلی درباره روند تنظیم گری در ساترا 
گفت: پیشــرفت های خوبی از نظر فناوری حاصل شده و در باب پایش 
و رصد اتفاقات خوبی افتاده اســت. همچنین به نظر می رسد که امکان 
رسیدن به یک اشراف کامل به زودی امکان پذیر خواهد بود. تصور می کنم 
ساترا باید گام هایی را به منظور تخصص در حوزه مقررات نویسی بردارد 

و خودش برای آموزش این کار پیشگام شود.
در بخشی دیگر از این بازدید افخمی بیان کرد: موضوع تنظیم گری 
هر روز در حال تغییر است و پیچیده تر می شود؛ با وجود شیوه هایی که 

نظارت را دور می زنند ساترا کار بسیار سختی پیش رو دارد.

محمدجواد لاریجانی:
نقدهای سازنده و دلسوزانه برای مذاکرات 

حتماً دست مذاکره کنندگان را پر می کند
تحلیلگر مسائل سیاسی و بین الملل به تحلیل و بررسی 
شــرایط فعلی مذاکرات و چالش های پیش رو پرداخت و بر 
اهمیت حفظ منافع ملی، عبرت گیری از اشتباهات گذشته 
و لزوم اتخاذ رویکردی متناســب و تدبیرشده در مذاکرات 

تاکید کرد.
محمدجواد لاریجانی، تحلیلگر برجســته مســائل سیاســی و 
بین الملل در گفت وگو با فارس گفت: دولت ترامپ باید مشــکلات 
داخلی خود را حل کند و اگر قادر به این کار باشد باید خدا را شاکر 
باشد تا اینکه بخواهد جنگ دیگری شروع کند. به هر حال، شرایط 
جهانی نشان می دهد که نیازی به تشدید تنش ها نیست و در واقع، 
دولت آمریکا باید تمرکز بیشتری بر مسائل داخلی خود داشته باشد.

وی خاطرنشان کرد: آنچه که مهم است این است که ما هرگز از 
فهم خود درباره نقش آمریکا، ماهیت آمریکا و سیاست های خصمانه 
آن نسبت به ما و منطقه غافل نمی شویم. درخصوص دفاع از منافع 
خود، هیچ لحظه ای غفلت نداریم. منتها حقیقت این است که دولت 
ترامپ در این مدت نزدیک به ۱٠٠ روز ناکامی های فراوانی داشته 
است. به همین دلیل، در مواضع خود تناقضات عجیبی نسبت به تمام 
مسائل داشته اند. نه تنها ایران، بلکه درباره اوکراین، گرینلند، پاناما، 
کانادا، چین و موضوع تعرفه ها، تعداد مسائلی که درگیر آن ها شده اند 
بسیار زیاد است. در مقابل، دولت جمهوری اسلامی مبنای مشخص 
و ثابت خود را بدون تناقض حفظ کرده و در مذاکرات غیرمستقیم 
حضــور دارد. به واقع، می توانم بگویم که دولت آقای ترامپ در یک 

موضع بسیار ضعیف در امر پیشبرد مقاصد بین المللی خود است.
تحلیلگر برجسته مسائل سیاسی و بین الملل درباره اینکه رهبر 
معظــم انقلاب در بیانات اخیر خود فرمودند که باید از اشــتباهات 
گذشته در مذاکرات، به ویژه در برجام، عبرت بگیریم، اظهار داشت: 
این حرف رهبر معظم انقلاب بســیار اساسی است و قطعا باید در 
مذاکرات فعلی این اشــتباهات تکرار نشــود. به نظرم، دبیر محترم 
شــورای عالی امنیت ملی باید جلسات فشرده ای با کسانی که در 
مذاکره بودند و کسانی که آن را بررسی کرده اند برگزار کند تا بتوانیم 
به طور دقیق مشخص کنیم که در کجا اشتباه کردیم و در کجا بهتر 
می توانستیم عمل کنیم. البته شرایط امروز با شرایط گذشته تفاوت 
دارد، اما نکاتی وجود دارد که در هر شــرایطی باید مورد توجه قرار 
گیرد. یکی از این نکات مهم این است که در مرحله توافق، چون ما 
هیچ گاه به طرف مقابل اعتماد نداریم، باید قدم ها را کوچک، متقابل 
و متناســب برداریم. به این معنا که اگر طرف مقابل امضا می دهد، 
ما بیشتر از امضا چیزی به او ندهیم، اگر قول می دهد بیشتر از قول 
ندهیم و اگر قدم عملی برمی دارد، ما نیز قدمی عملی بر می داریم. 
هیچ یک از اقدامات عملی ما نباید به توانمندی های هسته ای ما مربوط 
باشد. آن ها می گویند شما بمب دارید، ما می گوییم بمب نداریم. اگر 
آن ها به این مسئله شک دارند، باید دلیل بیاورند. تنها چیزی که ما 
در آن موافق هستیم، بازرسی ها در چارچوب توافقنامه ان پی تی است.
لاریجانــی با بیان اینکه مقام معظم رهبری فرمودند که ما کار 
مملکت را متوقف نمی کنیم و این حرف، بسیار اساسی است، بیان 
داشت: یعنی ما باید فرض کنیم که مذاکرات در حال پیشروی است 
و کار خود را در داخل کشور انجام می دهیم. هیچ گونه کاری از سوی 
ما نباید به نتیجه مذاکرات بستگی داشته باشد. خداوند به ما نیروی 
انســانی قوی و امکانات وسیعی داده است، باید از این ظرفیت ها به 
بهترین نحو اســتفاده کنیم. در دولت و ملت باید یک عزم جهادی 
برای تولید ایجاد شــود و مردم در هر مقیاسی، از کوچک تا بزرگ، 
باید وارد عمل شوند. این کلید توفیق ما در مسائل اقتصادی است.

وی خاطرنشــان کرد: اگر مسائلی مطرح شود که گاهی به طور 
انتقادی و با بالا و پایین شــدن، به مذاکره کنندگان فشار وارد کند، 
این به ضرر آن ها نیست بلکه به نفع شان است. اکنون آقای ویتکاف 
در حال مذاکره غیرمســتقیم با دوستان ماست، در حالی که وزیر 
خارجه و سخنگوی دیگر دولت آمریکا و خود ترامپ حرف های تندی 
می زنند. در کنگره آمریکا هم سناتورهایی که هم پیمان ترامپ هستند 
حرف های تند و خصمانه می زنند. هیچ کدام از این ها موجب نارضایتی 
مذاکره کنندگان نمی شود؛ برعکس، این فشارها در مذاکرات به نفع 
آن ها اســت. مذاکره کنندگان باید بدانند که در کشور ما نسبت به 
مقاصد آمریکا حساسیت زیادی وجود دارد و هیچ گونه اعتمادی به 
طرف مقابل نیست. انتقاد و نقدهای سازنده و دلسوزانه برای مذاکرات 

حتماً دست مذاکره کنندگان را پر می کند.

امیر حیدری:
در برابر دشمنان کشور 

دست به ماشه هستیم
فرمانده نیروی زمینی ارتش جمهوری اســامی ایران با 
بیان اینکه هیچ کس نمی تواند به این ملت و خاک ایران نگاه 
خصمانه ای داشته باشد، گفت: در برابر دشمنان کشور دست 

به ماشه هستیم.
امیر ســرتیپ کیومرث حیدری، فرمانــده نیروی زمینی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران در جمع خبرنگاران با اشاره به ارائه خدمات 
درمانی ارتش به مردم اظهار کرد: در نیروی زمینی ٢۸ بیمارستان 
در کل کشــور داریم و هر بیمارستان را قطب رسیدگی به بیماران 
صعب العلاج آن منطقه معرفی کردیم تا کسی جز درد و رنج بیماری 

درد دیگری نداشته باشد.
وی افزود: مراکز ما موظف هستند همه بیماران را تحت پوشش 
و رسیدگی قرار دهند و از همین رو با تمام بیمه های درمانی طرف 

قرارداد هستیم تا خدمات خوبی به مردم ارائه شود.
فرمانده نیروی زمینی ارتش با بیان اینکه پنج بیمارستان ارتش 
کلنگ زنی و ساخته شده و تا پایان سال افتتاح می شوند، گفت: ۱۵ 

بیمارستان نیز نوسازی و بهسازی شده است.
امیر حیدری با بیان اینکه هیچ کس نمی تواند به این ملت و خاک 
نگاه خصمانه ای داشــته باشد، گفت: در برابر دشمنان کشور دست 
به ماشــه هستیم. وی تأکید کرد: نگاه ما به دشمن و گوش هایمان 
به فرمان فرماندهی کل قوا و دست هایمان بر روی ماشه است و در 
صورت جســارت به این ملت در کسری از ثانیه طومار دشمنان را 

درهم خواهیم پیچید.
فرمانــده نیــروی زمینی ارتش با اشــاره به حضــور ارتش در 
امدادرسانی به مردم بندرعباس تأکید کرد: نه تنها در حوادث اخیر 
بندرعباس بلکه در هر حادثه ای که ملت نیاز به کمک داشته باشند 

با تمام ظرفیت در کنار مردم هستیم.
به گزارش مهر، وی اضافه کرد: هم اکنون بیمارســتان نیروی 
دریایــی و نیــروی هوائی ارتــش در منطقه بندرعبــاس در حال 
خدمت رسانی به مردم و آسیب دیدگان است و از هیچ تلاشی برای 

کمک به مردم دریغ نخواهیم کرد.

هدیه به خوانندگان پای درس علی)ع(

امیدواری در اوج سختی ها
امام علی)ع(: »هر زمانی ســختی ها به نهایت برســد، 

گشــایش پدید می آیــد، و آن هنگام که حلقه های بلا تنگ 

می گردد، آسایش فرا می رسد«.
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عامه محمدتقی جعفری)ره(: اخلاص در اندیشــه و 
گفتار و عمل، عامل لایروبی چشمه سارهای درونی است.

با حضور رؤسای جمهور ایران و جمهوری 
آذربایجان، عاوه بر بیانیه مشترک سفر، 7 
تفاهم نامه همکاری میان بخش های مختلف 

اجرائی، به امضای مقامات دو کشور رسید.
در جریان سفر مسعود پزشکیان، رئیس جمهور 
بــه جمهوری آذربایجان، مقامات دو کشــور، در 
حضور رؤســای جمهور ایــران و آذربایجان، ٧ 

تفاهم نامه همکاری مشترک امضا کردند.
علاوه بر بیانیه مشــترک ســفر که به امضای 
رؤســای جمهور رســید، ٧ تفاهم نامــه نیز در 
عرصه های رایزنی سیاسی، حمل ونقل، مبادلات 
فرهنگی، همکاری های بهداشــتی، رســانه ای و 
سرمایه گذاری به امضای مقامات مرتبط جمهوری 

اسلامی ایران و جمهوری آذربایجان رسید.
 بر تدوین برنامه راهبردی جامع 

و تعمیق همکاری های دوجانبه مصمم هستیم
رئیس جمهور همچنین در نشست مطبوعاتی 
مشترک با الهام علی اف، رئیس جمهور جمهوری 
آذربایجان، ضمن ابراز خرسندی از سفر به باکو، 
گفت: پیش از هر چیز لازم می دانم از برادر عزیزم 
جناب آقــای الهام علی اف، رئیس جمهور محترم 
آذربایجان، به دلیل میزبانی گرم، صمیمانه و نگاه 
بلند ایشان نسبت به تحولات منطقه و آینده روابط 

دوجانبه، صمیمانه قدردانی کنم.
وی با اشاره به پیشینه تاریخی روابط ایران و 
آذربایجان اظهار داشت: روابط ما ریشه در قرون 
گذشته دارد و نه تنها تازه آغاز نشده، بلکه استمرار 
پیوندهای دیرینه ای اســت کــه میان ملت های 
ما برقرار بوده اســت. همانند همسایگانی که در 
کنار یکدیگر زندگی می کنند و یار و پشــتیبان 
یکدیگرند، ما نیز همــواره در کنار هم بوده ایم و 

خواهیم بود.
رئیس جمهور با تأکید بر اشتراکات فرهنگی، 
دینی، اعتقادی، فکری و سیاسی دو کشور افزود: 
ما به این اشــتراکات افتخار می کنیم و بر مبنای 
همین پیوندهای عمیق، مصمم به تقویت هرچه 
بیشــتر روابط هستیم. در بســیاری از زمینه ها 
می توانیم تجربیات خود را به اشتراک بگذاریم، از 
بازارهای یکدیگر بهره ببریم و ارتباطات منطقه ای 

را توسعه دهیم.
پزشکیان همچنین به امضای توافقات دوجانبه 
در این سفر اشاره کرد و گفت: تصمیم مهم دیگری 
که اتخاذ شد، تدوین یک برنامه راهبردی جامع 
میان دو کشور است که به دستور رئیس جمهور 
محترم آذربایجان و با هماهنگی وزارت امور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران پیگیری خواهد شد. این 
برنامــه چارچوبی برای گســترش همکاری های 
صنعتی، علمی، فرهنگی، اقتصادی، سیاســی و 
امنیتی میان ایران و آذربایجان فراهم خواهد کرد.
وی با تأکید بر اهمیت همکاری های منطقه ای 
ادامه داد: ایران و آذربایجان می توانند با همکاری و 
احترام متقابل به تمامیت ارضی و سلایق یکدیگر، 
صلــح، آرامش و امنیت را در منطقه برقرار کنند. 
اگر کشورهای اسلامی و همسایگان منطقه دست 
در دســت هم دهند، خواهند توانســت الگویی 
 موفق تــر از آنچه امروز در اروپــا می بینیم، ارائه 

کنند.
رئیس جمهور با اشــاره به ضرورت گسترش 
همکاری های زیرساختی و اقتصادی تصریح کرد: 
ما می توانیم شبکه های حمل ونقل و مالی را به هم 
متصل کنیم، تجارت را توسعه دهیم، کریدورهای 
شرقی-غربی و شمالی-جنوبی را فعال تر کنیم و 
زمینه های مشترک برای سرمایه گذاری و تولید 

را فراهم  آوریم.
پزشــکیان با تأکید بر اشتراکات خانوادگی و 
تاریخی ملت های دو کشور خاطرنشان کرد: این 
پیوندهای عمیــق، مانعی در برابر هرگونه تلاش 
برای ایجاد تفرقه میان ماســت. با عزم و اراده ای 
که در رئیس جمهور محترم آذربایجان می بینم و 
با تعهدی که از سوی ایران وجود دارد، اطمینان 
دارم همه توافقات موجود و آنچه در آینده تدوین 
خواهد شد، با جدیت دنبال و عملیاتی خواهد شد.
وی ضمــن تشــکر مجــدد از میزبانی گرم 
آذربایجان گفت: به دلیل شــرایط خاصی که در 
داخل کشور به وجود آمده، ناچاریم سفر خود را 
کوتاه تر کنیم، اما امیدوارم در آینده ای نزدیک بار 
دیگــر در خدمت برادران عزیز خود در جمهوری 

آذربایجان باشم.

با حضور رؤسای جمهور دو کشور در باکو صورت گرفت

امضای 7 تفاهم نامه مشترک
میان ایران و آذربایجان

اوحدی خبر داد

برگزاری بزرگداشت شهدای خدمت در میدان امام حسین )ع(
با  بزرگداشت شــهید جمهور  رئیس ستاد 
بیان اینکه مراســم بزرگداشت شهدای خدمت 
در میدان امام حســین )ع( برگزار می شــود، 
گفت: هر روز هفته شــهدای خدمت به یک نام 
تعیین می شــود که در این جلسه درباره آنها 
تصمیم گیری می شــود. این نامگذاری ها شامل 
خدمت و مردمداری، خدمت و محرومیت زدایی، 
خدمت و بهره وری، خدمت و کارآفرینی، خدمت 
و دیپلماسی، خدمت و امیدآفرینی و خدمت و 

خستگی ناپذیری است.
سعید اوحدی، رئیس ستاد بزرگداشت شهید جمهور 
در دومین نشســت ستاد بزرگداشــت شهید جمهور 
با تســلیت حادثه دلخراش بندر شهید رجایی، گفت: 
مباحث مطرح شده در جلسه اول ستاد به اطلاع خانواده 

شهید رئیسی و آیت الله علم الهدی رسید.
وی با بیــان اینکه اقدامات درخور توجه توســط 
کارکنان بنیاد شهید انجام گرفته است، گفت: پیشنهادات 
سایر سازمان ها و نهادها از جمله ستاد بزرگداشت سردار 
ســلیمانی و شــهرداری تهران را جمع آوری کرده ایم، 
پیشنهاداتی داشــتند. کلیه این پیشنهادات به رئیس 

شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی ارائه می شود تا در 
نهایت تصمیم گیری شود. پیشنهادات دوستان در قوای 

مقننه و قضائیه نیز جمع بندی خواهد شد.
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران ادامه داد: روز 
اول تشــکیل ستاد بزرگداشت شــهدای خدمت فکر 

نمی کــردم که تا این حد افراد پای کار بیایند و از این 
ایده اســتقبال کنند. در دیدار و گفت وگو با استاندار 
تهران ایشان گفت جلسه شورای عالی ترویج با محوریت 
بزرگداشت شهدای خدمت در استانداری تهران به زودی 

برگزار خواهد شد.

اوحــدی گفت: از اســتقبال چند روز گذشــته 
مشــتاقان حیرت زده ام از خود پرســیدم که چطور 
می شــود که مردم از این موضوع استقبال می کنند؟ 
یا خدمت در برنامه تشییع، خاکسپاری و بزرگداشت 
شهید رئیسی به آن عظمت مورد استقبال قرار گرفت، 
پاســخ این است که اگر اعمالمان مبتنی بر ایمان و 
عمل صالح باشد، خدا محبت آن فرد را در دل مردم 

قرار می دهد.
وی از برگزاری مراسم بزرگداشت شهدای خدمت 
در میدان امام حســین )ع( خبر داد و تصریح کرد: هر 
روز هفته شــهدای خدمت به یک نام تعیین می شود 
که در این جلســه درباره آنها تصمیم گیری می شــود. 
این نامگذاری ها شــامل خدمت و مردمداری، خدمت 
و محرومیت زدایــی، خدمــت و بهــره وری، خدمت و 
کارآفرینی، خدمت و دیپلماسی، خدمت و امیدآفرینی 

و خدمت و خستگی ناپذیری است.
به گزارش ایسنا، رئیس ســتاد بزرگداشت شهید 
جمهور افزود: افتتاحیه مراســم بزرگداشت در تهران 
و اختتامیه در مشــهد مقدس و حرم رضوی پیشنهاد 

شده است.

رئیس جمهور تأکید کــرد: هنگام حضور در 
جمهوری آذربایجان، احســاس می کنم در میان 
مردم خودم هســتم؛ گویــی در تبریز یا اردبیل 
حضور دارم. این احساس نزدیکی و برادری، سرمایه 
بزرگی برای توسعه ارتباطات اقتصادی، فرهنگی، 
علمی و امنیتی میان دو کشور است. ان شاءالله با 
تلاش های مشترک، آینده ای روشن برای ملت های 

خود و نسل های آینده رقم خواهیم زد.
 پیوندهای تاریخی دو ملت ایران و آذربایجان 

زمینه ساز توسعه همکاری های دو کشور است
علاوه بر اینها، پزشکیان در نشست هیئت های 
عالی رتبــه ایران و جمهــوری آذربایجان با ابراز 
خرســندی از حضور در باکو، گفت: مایه افتخار 
است که در جمهوری آذربایجان حضور دارم و در 
جمع مقامات کشور برادر و دوست شرکت می کنم. 
امیدوارم این ســفر و توافقات حاصل از جلسات 
کارشناسی پیشین، سرآغاز گام های بلندتری در 

مسیر توسعه روابط میان دو کشور باشد.
وی با اشاره به پیوندهای تاریخی، فرهنگی و 
خانوادگی میان ملت های ایران و آذربایجان افزود: 
این ارتباطات، زمینه ســاز شــکل گیری مسیری 
مناسب برای گســترش همکاری های منطقه ای 

خواهد بود.
رئیس جمهور همچنین با ابلاغ سلام های گرم 
مقام معظم رهبری به مقامات آذربایجان، تصریح 
کرد: جمهوری اسلامی ایران همواره بر حمایت از 
حقوق مردم آذربایجان تأکید داشته و بر این باور 
است که منطقه قره باغ بخش جدایی ناپذیر از خاک 

جمهوری آذربایجان است.
پزشکیان حضور هیئت ایرانی در باکو را نشانه 

عزم جدی دو کشور برای تحکیم پیوندها، تقویت 
وحدت و گسترش انسجام میان ایران و جمهوری 

آذربایجان دانست.
***

مسعود پزشــکیان پیش از سفر به جمهوری 
آذربایجــان، در گفت وگویی با شــبکه تلویزیون 
دولتی جمهوری آذربایجان، آخرین وضعیت روابط 

فیمابین را تشریح کرد.
مجری شبکه تلویزیونی جمهوری آذربایجان 
ضمن عرض تســلیت بابت حادثه بندر شــهید 
رجایی به رئیس جمهور کشــورمان، با این سؤال 
که »با توجه به روابــط تاریخی و دینی چندین 
صدســاله میان ایران و آذربایجان، مایلم نظرتان 
را درباره روند مناســبات بین دو کشور بفرمایید 
و اینکه درخصوص این سفر چه احساسی دارید 
و چه انتظاراتی از آن دارید؟« گفت وگو را شروع 
کرد و پزشکیان گفت: ابتدا خوشحالم که شما را 
ملاقات می کنم و از این بابت که به آذربایجان سفر 
می کنیم، خوشحال ترم. چرا که هیچ گاه در آنجا 
احساس غربت نمی کنیم. ما اکنون همسایه ایم و 
از دیرباز در کنار یکدیگر بوده ایم. هرچند مرزی 
میان ما و شما ایجاد شده است، اما به نظر من این 
مرز اهمیت چندانی ندارد. زیرا همسایگان همیشه 
دیوارهایی برای جدایی دارند، اما همچنان در کنار 
یکدیگر هستند. همسایگان می توانند با یکدیگر 
تعامل کنند، در غم و شــادی شریک باشند. و ما 
این احساس را با برادران و خواهران عزیز خود در 

آذربایجان داریم.
وی افــزود: با اعتقاد به اینکه کشــورها باید 
اولویت اول خود را در روابط با همســایگان قرار 

دهند، هیچ گاه احساس غربت نسبت به آذربایجان 
نداریم. ان شاءالله در گفت وگوهایی که با برادرم، 
الهام علی اف، خواهم داشت و با نشست هایی که 
برگزار خواهد شد، تلاش خواهم کرد که همانند 
گذشته برادران و دوستان خوب و مهربانی برای 

یکدیگر باشیم.
رئیس جمهور درخصوص راهبرد میام ایران و 
آذربایجان اظهار کرد: دو برادر و دو همسایه چه 
کار می کننــد؟ با توجه به توان و مهارت هایی که 
در اختیار داریم از نظر علمی، اقتصادی، صنعتی، 
فرهنگی، بهداشتی ، درمانی و تجاری، می توانیم 
با یکدیگر ارتباط برقرار کنیم. مســئله اصلی این 
است که به عنوان همسایه ، می توانیم در بسیاری 
از زمینه ها به یکدیگر کمک کنیم. می توانیم دست 
در دست هم برای رشد، سربلندی، عزت و سلامت 
مردم مان تلاش کنیم و باعث ایجاد زندگی آرام و 

ارتباطات سالم در منطقه شویم.
پزشــکیان در ادامه خاطرنشان کرد: در این 
جلسات می توانیم با یکدیگر بنشینیم و ارتباطات 
دانشــگاهی، تجاری، علمــی، فرهنگی، هنری و 
اقتصــادی برقرار کنیم. ما بــا هم قوم و خویش 
هســتیم و باید راه را برای دیدار و رفت وآمدهای 
بیشتر بین مردم دو کشور هموار کنیم. در نتیجه، 
می توانیم به یکدیگر کمک کنیم و زندگی خوب و 

آرامی برای همدیگر فراهم  آوریم. 
وی درخصــوص صلــح میــان آذربایجان و 
ارمنستان نیز ابراز کرد: همه کشورها، حتی خود 
ما این قاعــده را در چارچوب قوانین بین المللی 
پذیرفته ایم و امیدواریم که با پذیرش چارچوب های 
بین المللــی،  اختلافــات و نگرانی هایی که بین 

آذربایجان و ارمنســتان وجود دارد، حل و فصل 
شود. مشکل زمانی آغاز می شود که ما نمی خواهیم 
به حق و حقوق خود قانع شــویم. زمانی که این 
اتفاق بیفتد، اختلاف به وجود می آید. ما همیشه از 
حقوق آذربایجان دفاع کرده ایم و طبیعتاً در همان 
چارچوب، از حقوق ارمنستان هم دفاع می کنیم. 
این همان چیزی است که تلاش خواهیم کرد تا هر 
دو طرف با صلح، برادری و بر اساس چارچوب های 
همسایگی با یکدیگر بنشینند، زندگی کنند و به 

همدیگر کمک کنند.
رئیس جمهور در پاسخ به »کریدور زنگزور برای 
ایران جنبه های متفاوتــی دارد. برای آذربایجان 
نیز بسیار حائز اهمیت است، حداقل از این جهت 
که بین دو بخش آذربایجان ارتباط زمینی ایجاد 
می کند. با در نظر گرفتن موارد فوق، چه راهکاری 
برای حل این مشــکل پیشــنهاد می کنید؟ نگاه 
جمهوری اسلامی به این کریدور چیست؟« تصریح 
کرد: مسائل مرزی و ســرزمینی بین آذربایجان 
و ارمنســتان زمانی می تواند رفع شود که روابط 
سیاســی و تجاری بین این دو کشــور با در نظر 
گرفتن حقوق هر دو طرف حل و فصل شود. آن 
چیزی که ما اکنون برای کمک به حل مشــکل 
در حال انجام آن هســتیم این اســت که داریم 
مســیر ایران را برای برادران و خواهران عزیزمان 
از آذربایجان آماده می کنیم تا از طریق ایران وارد 
قسمت نخجوان شــوند. فعالیت های راه سازی و 
مسیرهای ریلی در آنجا به سرعت در حال انجام 
اســت. ما توافق کرده ایم و ان شاءالله مشکلی در 
برقراری ارتباط بین آذربایجان و نخجوان به وجود 

نخواهد آمد. 

پزشــکیان در ادامه نیز، در پاســخ به »یکی 
از پروژه های مهم راه های زمینی که شــما اشاره 
کردید، ایجاد ارتباط زمینی بین نخجوان و بخش 
اصلــی آذربایجان از طریق ایران اســت. به نظر 
جناب عالی، ایجاد راه زمینی مذکور و مشــارکت 
ایــران در این پــروژه تا چه حد بــر طرح های 
ترانزیتی در منطقه تأثیرگذار خواهد بود؟ ارزیابی 
ایران از پتانسیل های حمل ونقل در مسیر مذکور 
و امنیت مســیر چیســت؟« تصریح کرد: امنیت 
به طور طبیعی به عهده ماســت و به حول و قوه 
الهی، اکنون در کشــور ما امنیت برقرار است. اما 
در رابطه با راه، اکنون پیمانکاران ما به سرعت در 
حال کار بر روی این مسیر هستند و تلاش ما این 
است که هرچه سریع تر این مسیر را هم سالم تر، 
 هم وســیع تر و هم امن تر برای حمل ونقل آماده 

کنیم.
وی افــزود: وزیر راه و شهرســازی ما اخیراً از 
آنجــا بازدید و روند پیشــرفت کار ارزیابی کرده  
اســت.  امیدوارم که این مســیر تمام مشکلات 
ارتباطی بیــن آذربایجان و نخجوان را حل کند. 
در ضمن این مســیر می تواند ارتباط جمهوری 
آذربایجان با تبریز، اردبیل، ارومیه  و سایر مناطق 

ایران را به شکل امن و مطمئن فراهم کند.
 تأکید بر عمق روابط تاریخی و فرهنگی 

میان ایران و آذربایجان
افزون بر اینها، رئیس جمهور پیش از عزیمت به 
آذربایجان با اشاره به اهداف این سفر اظهار داشت: 
هدف از این سفر، گســترش مناسبات دوستانه 
و توســعه همکاری ها با کشــور برادر و دوست 
آذربایجان است. در این سفر، دیدارهایی با مقامات 

و مسئولان جمهوری آذربایجان خواهیم داشت.
پزشــکیان با تأکید بر فرصت هــا و امکانات 
گسترده موجود میان دو کشور افزود: در زمینه های 
مختلف از جمله تجارت، علم، حمل ونقل و انرژی، 
ظرفیت های مناسبی برای همکاری وجود دارد که 
باید با تعامل، این ظرفیت ها را به مرحله عملیاتی 

برسانیم.
وی با اشــاره بــه اهمیت ایجــاد پیوندهای 
حمل ونقلی میــان ایران، آذربایجان و روســیه 
خاطرنشان کرد: توسعه مسیرهای ریلی، جاده ای 
و ارتباطات اقتصادی می تواند موجب رشد و رونق 
هر سه کشور شــود و فرصت های جدیدی برای 

منطقه به وجود آورد.
رئیس جمهور همچنین از حضور صنعتگران، 
دانشگاهیان و فعالان اقتصادی کشور در حاشیه 
این سفر خبر داد و تصریح کرد: این حضور می تواند 
بســتر مناســبی برای تبادل تجربیات و افزایش 
همکاری های مشــترک علمی و تجاری میان دو 

کشور فراهم کند.
پزشــکیان با تأکید بر عمق روابط تاریخی و 
فرهنگی میان ایران و آذربایجان اظهار داشــت: 
ارتبــاط ما با آذربایجان تنها بر پایه همســایگی 
نیست، بلکه ریشه در پیوندهای تاریخی، فرهنگی 
 و اجتماعــی دارد که بایــد بیش از پیش تقویت 

شود.
رئیس جمهور با یادآوری خاطرات مشــترک 
میان ملت های دو ســوی مرز گفــت: برادران و 
خواهران ما در این طرف و آن طرف مرز، خاطرات 
و پیشینه مشترکی دارند که پشتوانه گرانبهایی 

برای تقویت روابط امروز و فرداست.


